
 

 

 

RESUM DE LA REUNIÓ DEL DIA 9 D’ABRIL DE 2020 AMB LA REPRESENTANT D’ESTUDIANTS DE 
LA UNIVERSITAT EN LA COMISSIÓ PERMANENT DEL CIVE 

 

Sent les 13 hores del dia 9 d’abril de 2020, es reuneixen els membres que figuren a continuació 
mitjançant videoconferència: 

 Pilar Ezpeleta Piorno, directora general d’Universitats. 

 Andrea Paricio Henares, representant d’estudiants de la Universitat Politècnica de 
València, vicepresidenta i representant de la Comissió Permanent. 

 M.ª Fernanda Sáiz Gallego, cap del Servei de Regulació Universitària de la Direcció 
General d’Universitats. 

 

S’ha convocat aquesta videoconferència per a tractar de donar respostes a les següents 
preguntes plantejades pels representants del CIVE en la Comissió Permanent: 

La directora dona la benvinguda i cedeix la paraula a Andrea, que diu estar satisfeta de la 
coordinació entre els rectorats i vicerectorats d’estudiants amb els responsables del Ministeri 
d’Universitats. A continuació, planteja les inquietuds i la directora els dona resposta: 

 

1a PREGUNTA  

Quina possibilitat hi ha de prolongar el calendari acadèmic? La CRUE els ha informat que 
s’analitzarà l’ampliació del calendari per al lliurament de TFG i TFM, així com per a la realització 
de les pràctiques.  

Des de la Comissió Permanent es mostren reticents a una suposada mesura d’allargar fins a 
setembre els calendaris acadèmics i volen saber si aquesta opció de veritat s’ha plantejat. 

La directora general comenta que l’alteració del calendari acadèmic es planteja dins del possible 
canvi de modalitat, de la forma presencial a la telemàtica, i quant a les pràctiques externes hi ha 
dificultat per a fer-ho, però s’està treballant per a donar solucions, si bé caldrà diferenciar entre 
les habilitants i no habilitants. Seria convenient ser flexibles i dependrà de cada universitat i de la 
titulació corresponent. El desitjable és la realització almenys del 50 %. Cal tractar de buscar 
solucions raonables, com per exemple les de la titulació de Traducció, en què han fet dos anys de 
pràctiques en els mesos de juliol i agost. 

Hem d’adaptar-nos a les actuals circumstàncies, plantejar propostes i negociar necessitats. 
Podrien allargar-se uns mesos o fer-se en el següent curs. 

La defensa dels TFG i TFM es pot fer virtualment. 

Estem en coordinació amb el Ministeri i les universitats. Cada universitat està prenent les 
mesures necessàries perquè la situació no afecte la formació i la realització d’exàmens. 

 

2a PREGUNTA:  

En retardar-se la data de les PAU al principi de juliol, en algunes universitats poden coincidir amb 
la realització d’exàmens finals presencials. Els consells d’estudiants mostren la seua preocupació 
davant de la falta d’espai si es donen les dues condicions de manera simultània. Pregunten si la 
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GVA ha tingut en compte aquesta situació i possibles solucions. Informen que el Consell Escolar 
es va reunir ahir, 08/04/2020.  

La directora comenta que s’està treballant amb el Ministeri i la Comissió Coordinadora i 
plantejant-se l’avaluació virtual. Amb les PAU s’està tractant de buscar la solució més idònia, fent 
prevaldre la seguretat sanitària de l’estudiantat. 

 

3a PREGUNTA 

¿L’estat d’alarma afectarà les convocatòries de beques d’enguany? ¿Es retardarà tant la resolució 
de la convocatòria? Normalment es realitza de març a setembre, ¿així com en la resolució de 
concessió i hi haurà modificacions en els requisits? 

La directora informa que de moment no hi haurà suspensió de terminis ni en les convocatòries ni 
en les resolucions de concessió. Quant al canvi dels criteris de les bases reguladores seria a llarg 
termini, perquè són nombrosos els tràmits (informes advocacia, fiscalització d’intervenció, 
informes pressupostos, etc.) S’està estudiant una baixada del requisit acadèmic. A la Comunitat 
Valenciana el requisit del rendiment és més baix que el del Ministeri. 

També s’està estudiant una ampliació de la dotació de beques salari o l’obertura de beques 
excepcionals per circumstàncies sobrevingudes. 

Quant a les beques salari per a 2n, 3r i 4t curs, n’hi ha voluntat però caldria canviar les bases 
reguladores. 

 

4a PREGUNTA:  

En algunes universitats han retardat el pagament de matrícules, i es pregunta si aquesta mesura 
es podria prendre per a tota la Comunitat o si entra en l’autonomia de cadascuna de les 
universitats del Sistema Valencià d’Universitats. 

Contesta la directora que aquesta mesura entra en l’autonomia de les universitats, i la majoria 
fracciona el pagament. Andrea planteja si el moment podria ser abans dels exàmens. 

 

5a PREGUNTA: 

¿Les noves titulacions que està previst implantar per al curs 2020-2021, atesa la situació actual, 
s’autoritzaran per al pròxim curs o per al següent?  

La directora informa quant a les titulacions que, una vegada es pose en coneixement del CVUFS, 
i es tinguen els informes corresponents, s’estudiaran quines titulacions s’autoritzen per al pròxim 
curs. 

 

6a PREGUNTA: 

Andrea comenta que fa poc el Govern estatal va confirmar l’existència de llars on, per situacions 
socioeconòmiques, hi ha una falta de material tecnològic o d’accés a Internet. ¿La GVA està 
identificant les llars que es troben en aquesta situació, amb la finalitat de donar-los alternatives 
a la docència i l’avaluació en línia o recursos tecnològics? ¿Es potenciaran les universitats que 
estan tenint problemes amb els servidors o els recursos tecnològics a causa del gran nombre de 
docents i estudiants que es connecten al mateix temps a les plataformes en línia? 

La directora contesta que, quant a la identificació de llars amb falta de material tecnològic o 
d’accés a Internet, la directora general de Bretxa Digital i les mateixes universitats han donat 
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cadascuna diferents solucions. La Universitat de València i la Universitat d’Alacant han recomanat 
no fer classes virtuals, per no carregar els servidors, ja que s’ha massificat la docència virtual. 

 

Andrea trasllada també els problemes que estan tenint en l’adaptació alguns professors en la 
impartició de classes en línia. 

 

Els estudiants demanen permís per a tornar a les seues cases. 

Es contactarà amb la Delegació de Govern. 

 

Andrea sol·licita que la següent reunió siga amb tots els membres de la Comissió Permanent. 

 

S’accepta la sol·licitud. 

Sense més temes per tractar, es tanca la sessió. 

 

  

  

  

 
 

 
 

 



 

 

 

RESUMEN DE LA REUNIÓN DEL DIA 9 DE ABRIL DE 2020 CON LA REPRESENTANTE DE 
ESTUDIANTES DE LA UNIVERSIDAD EN LA COMISION PERMANENTE DEL CIVE 

 

Siendo las 13 horas del día 9 de abril de 2020, se reúnen los miembros a continuación 
relacionados, mediante videoconferencia: 

 Pilar Ezpeleta Piorno, directora general de Universidades 

 Andrea Paricio Henares, representante de estudiantes de la Universitat Politècnica de 
València, vicepresidenta y representante de la Comisión Permanente 

 M.ª Fernanda Sáiz Gallego, Jefa del Servicio de Regulación Universitaria de la Dirección 
General de Universidades 

 

Se ha convocado esta videoconferencia para tratar de dar respuestas a las siguientes preguntas 
planteadas por los representantes del CIVE en la Comisión Permanente: 

La directora da la bienvenida y cede la palabra a Andrea, quien dice estar satisfecha de la 
coordinación entre los rectorados y Vicerrectorados de estudiantes, con los responsables del 
Ministerio de Universidades. A continuación, plantea las inquietudes y la directora da repuestas: 

 

1ª PREGUNTA  

¿Qué posibilidad hay de prolongar el calendario académico? La CRUE les ha informado de que se 
va a analizar la ampliación del calendario para la entrega de TFG y TFM, así como para la 
realización de las prácticas.  

Desde la Comisión Permanente se muestran reticentes a una supuesta medida de alargar hasta 
septiembre los calendarios académicos y quieren saber si esta opción de verdad se ha planteado. 

La directora general comenta que la alteración del calendario académico se plantea dentro del 
posible cambio de modalidad, del modo presencial al telemático, y en cuanto a las prácticas 
externas existe dificultad para ello, pero se está trabajando para dar soluciones, si bien habrá que 
diferenciar entre las habilitantes y no habilitantes. Sería conveniente ser flexibles y dependerá de 
cada universidad y de la titulación correspondiente. Lo deseable es la realización al menos del 
50%. Hay que tratar de buscar soluciones razonables, como por ejemplo los de la titulación de 
traducción que han hecho dos años de prácticas en los meses de julio y agosto. 

Debemos adaptarnos a las actuales circunstancias, plantearse propuestas y negociar 
necesidades. Podrían alargarse unos meses o hacerse en el siguiente curso. 

La defensa de los TFG y TFM se puede hacer virtualmente. 

Estamos en coordinación con el Ministerio y las universidades, cada universidad está tomando 
las medidas necesarias para que la situación no afecte a la formación y a la realización de 
exámenes. 

 

2ª PREGUNTA:  

Al retrasarse la fecha de las PAU a principios de julio, en algunas universidades pueden coincidir 
con la realización de exámenes finales presenciales. Los Consejos de Estudiantes muestran su 
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preocupación ante la falta de espacio si se dan ambas condiciones de forma simultánea. 
Preguntan si la GVA ha tenido en cuenta esta situación y posibles soluciones. Informan que el 
Consejo Escolar se reunió ayer 8/4/2020. 

La directora comenta que se está trabajando con el Ministerio y la Comisión Coordinadora y 
planteándose la evaluación virtual. Con las PAU se está tratando de buscar la solución más 
idónea, primando la seguridad sanitaria del estudiantado.

3ª PREGUNTA

¿El estado de alarma va a afectar a las convocatorias de becas de este año? ¿Se va a retrasar 
tanto la resolución de la convocatoria? Normalmente se realiza de marzo a septiembre, así como 
la resolución de concesión y ¿va a haber modificaciones en los requisitos?

La directora informa que de momento no habrá suspensión de plazos ni en las convocatorias ni 
en las resoluciones de concesión. En cuanto al cambio de los criterios de las bases reguladoras 
sería a largo plazo, pues son numerosos los trámites (informes abogacía, fiscalización 
intervención, informes presupuestos, etc.) Se está estudiando una bajada del requisito 
académico. En la Comunidad Valenciana el requisito del rendimiento es más bajo que el del 
Ministerio.

También se está estudiando una ampliación de la dotación de becas salario o la apertura de 
becas excepcionales por circunstancias sobrevenidas.

En cuanto a las becas salario para 2.º, 3.º y 4.º cursos existe voluntad pero habría que cambiar 
las bases reguladoras.

4ª PREGUNTA: 

En algunas universidades han retrasado el pago de matrículas, se pregunta si esta medida se 
podría tomar para toda la Comunidad o si entra en la autonomía de cada una de las universidades 
del Sistema Valenciano de Universidades.

Contesta la directora que esta medida entra en la autonomía de las universidades, y la mayoría 
fracciona el pago. Andrea plantea si el momento podría ser antes de los exámenes.

5ª PREGUNTA:

¿Las nuevas titulaciones que está previsto implantar para el curso 2020-2021, dada la situación 
actual, se van a autorizar para el próximo curso o para el siguiente? 

La directora informa en cuanto a las titulaciones, que una vez se ponga en conocimiento del 
CVUFS, y recabados los informes correspondientes, es estudiará qué titulaciones se autorizan 
para el próximo curso.

6ª PREGUNTA:

Andrea comenta que hace poco el Gobierno Estatal confirmó la existencia de hogares en los que, 
por situaciones socioeconómicas, existe una falta de material tecnológico o de acceso a internet, 
¿la GVA está identificando los hogares que se encuentran en esta situación, con la finalidad de 
darles alternativas a la docencia y evaluación online o recursos tecnológicos? ¿Se van a potenciar 
las universidades que están teniendo problemas con los servidores o los recursos tecnológicos, 
debido al gran número de docentes y estudiantes que se conectan al mismo tiempo a las 
plataformas online?
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La directora contesta que en cuanto a la identificación de hogares con falta de material 
tecnológico o de acceso a internet, la directora general de Brecha Digital y las propias 
universidades han dado cada una de ellas diferentes soluciones. La Universitat de València y la 
Universidad de Alicante han recomendado no dar clases virtuales, por no cargar los servidores, 
al haberse masificado la docencia virtual.

Andrea traslada también los problemas que están teniendo en la adaptación algunos profesores 
en la impartición de clases en línea.

Los estudiantes piden permiso para volver a sus casas.

Se contactará con la Delegación de Gobierno.

Andrea solicita que la siguiente reunión sea con todos los miembros de la Comisión Permanente.

Se acepta la solicitud.

Sin más temas tratados se cierra la sesión.

LA SECRETARIA DEL CONSELL 
INTERUNIVERSITARI VALENCIÀ D’ESTUDIANTS 

(CIVE)

Vº Bº

LA DIRECTORA GENERAL DE UNIVERSIDADES
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